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سیاست
باراینمایندگانمجلسدیوانمحاسباتبهمهردادبذرپاشرسید،وظایفدیوانچیست؟

محاسبه نمره نظارت مجلس
بـــاانتخابمهـــردادبذرپاشوعلیرضـــازاکانیبهترتیببرایریاســـت

دیوانمحاســـباتومرکزپژوهشهایمجلستیممدیرانمجلسیازدهم

وزیرمجموعههـــایآنکامـــلشـــد.دراینمیان،تعیینریاســـتدیوان

محاســـبات،همبهدلیلحساسیتهایسیاســـیهمبهخاطرمشکلات

گستردهدرخصوصکارآمدیدولتومسالهتخصیصوهزینهکردبودجه

باچالشهاییهمراهبود.

چنـدیپیـشکـهکاندیداهـایریاسـتدیوانمشـخصشـدندمعلومشـد

چنـدنفـرازجمـع۲۵نفـرهنامزدهـا،شـانسبیشـتریبـرایکسـبتصدی

ایـنکرسـیدارنـد،جمعـیکـهنـامآنهـادرکمیتـهدیـوانمحاسـبات،امور

مالـیوامـوالکمیسـیونبرنامـه،بودجـهومحاسـباتمطـرحوسـپس

بررسـیرزومـهوبرنامههـایآنهـاآغـازشـد.نهایتاابتدایهمیـنهفتهبود

کـهبـااعـلامنظـرکمیتـهدیـوانمحاسـباتازمیـانجمـعیادشـدهچهـار

نفـرانتخـابوبـرایبررسـیهایبیشـتربـهکمیسـیونمعرفـیشـدند.در

جلسـهنهایـیکمیسـیون،مهـردادبذرپاش،عـادلآذر،ضرغـامصادقیو

لطفاللـهفروزنـدهبرنامههـایخـودراارائـهکردندوبهپرسـشهایاعضای

کمیسـیونپاسـخگفتند.

درجلسهروزسهشنبهکمیسیونازمیانچهارنامزدوطبقبندتغییریافته

آییننامهداخلیمجلس،دونفربهصحنمعرفیشدندتانهایتااینجمع

نمایندگانباشدکهدربارهآنهااعلامنظرمیکند.مهردادبذرپاشولطفالله

فروزندهکههردوســـابقهمعاونتریاستجمهوریرادرکارنامهداشتند،

گزینههاینهاییکمیسیونبرایرایگیریدرصحنهبودند.

دراینفاصلهامامســـالهسوابقوصلاحیتهایداوطلبانتصدیریاست

دیوانبهچالشمهمیتبدیلشدوبرخیبااستنادبهتبصرهیکماده۵1

قانـــونآییننامهداخلیمجلسگفتندمهردادبذرپاشدارایســـابقه۲۰

ســـالهکارکهازجملهشروطتصدیریاستدیوانبهشمارمیآید،نیست؛

لـــذامجلسنمیتوانداورابهاینســـمتمنصوبکند.ازجملهمعترضان

احمدتوکلی،نمایندهســـابقمجلسورئیسدیدهبانشفافیتوعدالت

بـــودکهباارســـالنامهایبهمحمدباقرقالیبافایـــناقدامراغیرقانونیو

یکبدعتجدیددانســـت.ویدرنامهخودمتذکرشدهبودسابقهکاری

مهردادبذرپاشبه1۷ســـالهمنمیرسدواونمیتواندحضوردربسیج

دانشجوییرابهعنوانســـابقهفعالیتکاریخودمعرفیکند.بههرحال

امااینتذکراتموردقبولمجلسقرارنگرفتودیروزدرصحنعلنیپس

ازارائهبرنامههایدوکاندیدایمعرفیشـــده،رایگیریازمیاننمایندگان

انجامشـــد.دراینرقابتمهردادبذرپاشبا1۵۸موافقبهکســـبکرسی

تصدیدیوانمحاسباتکشورشد.

حالااماآنچهمهمترازهرمســـالهدیگریبهنظرمیرســـدایجادتحولدر

کارکرددیوانمحاسباتاست،نهادیکهاگربهوظیفهقانونیخودبهخوبی

عملکند،بهگواهیکارشناســـانمیتواندبخشمهمیازمسالهنظارت

مجلسبردولترامرتفعساختهوازانحرافآنجلوگیریکند.علاوهبراین

درصورتیکهدیوانامکانایفاینقشصحیحودقیقراداشـــتهباشداین

شـــرایطفراهممیشـــودتادردورانتحریموکسریبودجهبالایدولت،

درآمدهایکشـــوربهدقتوباحساسیتلازمهزینهشدهوازحیفومیل

وانحرافبودجهجلوگیریشـــود.اینهـــدفوآرماناماباواقعیاتامروز

دیوانبهشـــدتفاصلهدارد،مجموعهایکهحسابرســـیعملکردبودجه

دولـــتراحدودیکســـالبعدگزارشمیکندعملاامـــکانجلوگیریاز

انحرافراازدستمیدهدودرواقعاصلانظارتیانجامنمیدهد.ازسوی

دیگرگزارشهاییکهشفافنیست،عامهفهمنیست،دردسترسنیست

وفاقدهرگونهضمانتاجراییاســـتاساسابههیچکارکشورنمیآید.از

اینرواگربناباشدتحولیدرکشوررخدهدومبدااینتحولهممجلس

شورایاسلامیباشد،حتمانیازاستتادیوانمحاسباتازبنیانروشهای

کاریخودراتغییردادهوبراساسنیازهاییکهامروزخیلیهابهآناذعان

دارند،فعالیتکند.

@ f a r h i k h t e g a n d a i l y

شاهویسیدرگفتوگوبا»فرهیختگان«:

نظارت سلولی هدف دیوان محاسبات باشد
بررسیلایحهبودجهبهدیوانمحاسباتتفویضشود

با ساسانشاهویسی،کارشناسارشدمسائلاقتصادیدرگفتوگو

»فرهیختگان«بهبررسیانتخابمهردادبذرپاشبرایریاستدیوانمحاسبات

توسطمجلسیازدهمونقدگذشتهوارائهراهکارهاییبرایفضایپیشروی

ایننهادحاکمیتیپرداختکهمشروحاینمصاحبهدرادامهآمدهاست.

ارزیابیشماازانتخابریاستدیوانمحاسباتوعملکردایندیواندرگذشته

وآنچهبایددرآیندهباشد،چیست؟

بررسی عملکرد دیوان محاسبات بحث مفصلی است که خواسته یا ناخواسته باید به 

تاریخچه دیوان که چه تاثیری در نظام دیوانی و مالی کشور داشته و بعد از انقلاب چه 

رویکردهایی را ایفا کرد، نقشی که شورای انقلاب برای آن قائل شد، تصدی هایی که 

ابتدا در وزارت اقتصاد و دارایی داشت و بعد در مجلس الحاق پیدا کرد، نحوه انتخاب 

و تغییراتی که در سازمان پیدا کرد و جایگاهی که دیوان در نظام تقنینی و محاسباتی 

و نظارتی کشور به عنوان یکی از مهم ترین دستگاه های نظارتی داشته است، پرداخت.

چسبندگیدیوانمحاسباتبهقوهقضائیهوجایگاهدادستانی

دیوان محاسبات یکی از معدود ساختارها و سازمان ها و نهادهای حاکمیتی است 

که به شکل چندوجهی عمل می کند، ضمن اینکه به شدت در حوزه حسابرسی 

و حسابداری تخصصی است و درعین حال چسبندگی ویژه ای به قوه قضائیه و 

جایگاه دادستانی در کشور دارد؛ جایگاه و نقشی که دیوان محاسبات هم به عنوان 

منفصل کننده و هم به عنوان متصل کننده، هم به عنوان جلوگیری از تخلفات مالی 

و مقررات مالی و هم به عنوان اتصال دهنده آنچه در روند قوانین برنامه ای و بودجه ای 

کشور مصوب می شود و نهایتا نظارتی که به صورت جزئی یا سلولی نسبت به تغییر 

و تحولات مدیریت مالی عمومی در کشور به وجود می آورد، بسیار مهم است که 

باید به آن توجه شود.

آیااینتغییراتورویکردهاینویندردورهجدیددیوانحاصلخواهدشد؟

به نظر می رسد فصل جدیدی در نگاه دیوان محاسبات به وجود آمده است؛ ما در 

اولین سال گام دوم هستیم و باید از این فرصت به صورت ویژه استفاده شود. در حال 

حاضر نیز دیوان محاسبات موظف است در سال ها و سنوات مختلف نسبت به عملکرد 

دستگاه های اجرایی و مراقبت از مقررات مالی کشور رسیدگی کند؛ البته درعین حال 

قطعا ضرورت داشت یک نگاه جدید از جنس مجلس وارد این ساختار و سازمان شود 

تا یک سری از تحولات ایجاد شود و سعی کنیم در شروع گام دوم به آن اهداف برسیم.

بررسیانحرافاتمالیبهمعنایمچگیرینیست

باید دقت داشت بررسی انحرافات مالی به معنای مچ گیری نیست اما می شود 

کارکردی را ایجاد کرد تا انطباق بهتری نسبت به عملکرد مالی کشور، دستگاه های 

مختلف و آنچه به عنوان اهداف برنامه ای در بودجه تبیین و تصویب می کنیم و تبدیل 

به قانون می کنیم، ایجاد شود. از سوی دیگر ریاست جدید شخصیتی است که در 

وهله اول در مجلس و عضو هیات رئیسه آن بود و درعین حال بدنه بخش عمومی را 

در شهرداری دیده و هم بدنه دولتی را در سطوح مختلف مورد ارزیابی و مدیریت 

داشته است. البته بنده تمایل ندارم با نگاه جناحی صحبت کنم و بگویم به خاطر 

اینکه بیش از چهارپنجم مجلس ما از یک جناح است پس به اجبار به تصدیق آقای 

بذرپاش رسیده اند، ضمن اینکه آقای فروزنده هم سابقه خوبی دارد.

لبهگری مطا و تحولخواهی لبات مطا باید محاسبات دیوان  

مقاممعظمرهبریراتحققبخشد

نباید فراموش کنیم همیشه باب مطالبه گری باز است؛ قطعا عزیزانی که از 

نیروی طبقه جوان در کشور هستند و تصدی برخی پست ها در شروع گام 

دوم را برعهده می گیرند، باید بتوانند هم یک الگو باشند و هم فرصتی برای 

بخش بزرگی از جامعه و سرمایه انسانی فراهم کنند و درعین حال فصل بزرگی 

از مطالبات تحول خواهی و مطالبه گری مقام معظم رهبری را که در گام دوم به 

آن اشاره شده است محقق کنند. دیوان محاسبات باید از فناوری های به روز 

استفاده کند و بتواند پیچیدگی های روابط مالی بخش های مختلف کشور 

که دیوان سالار و با تودرتویی های مختلف و ساختارهای متفاوت در سطوح 

مختلف از بخش تا سطح کلان ملی است را به خوبی مدیریت کند. دیوان نیز 

جایگاه مغتنمی است که امیدواریم آقای بذرپاش در این آزمون و این تصدی 

بتوانند به احسن وجه ایفای مسئولیت کنند.

پیشازانتخاببذرپاشانتقاداتیازسویبرخیافرادازجملهتوکلی

دربارهسابقهمدیریتیایشانمطرحشدوبسیاریمعتقدهستند

شفافیتوفسادستیزیبرایدیوانمحاسباتمهماست،ارزیابیشما

ازاینانتقاداتچیست؟

ضمن احترامی که برای آقای توکلی قائل هستم معتقدم نباید 24 ساعت قبل 

از اینکه فردی به عنوان مسئول معرفی شود این بحث ها را عنوان کنیم؛ چه بسا 

نسبت به فردی مستنداتی وجود داشته باشد که در جای خود هر کسی متوجه 

می شود سوءظنی وجود دارد یا استنادات تفهیم اتهامی وجود دارد و می توان 

کسی را به امر خلافی متهم کرد اما چنین مسیری باید قبل از وقوع این فرآیند 

رخ دهد.اگر پرونده ای هم وجود داشته که امروز باز است، دیوان محاسبات 

یا بازرسی کل کشور یا نهادهای امنیتی همچون سازمان اطلاعات سپاه و 

وزارت اطلاعات، خبر داشته اند و نمی توان گفت آنها نمی دانند. آیا این افراد 

نمی دانند که دیوان محاسبات یک نهاد نظارتی است که کار بزرگ و اساسی 

و مغتنمی را در بدنه شفافیت سازی روابط سیاسی در کشور صورت می دهد؟ 

یکیازانتقاداتکهدربارهبذرپاشمطرحاست،سابقهمدیریتیایشان

استکهبرخیمعتقدند۲۰سالسابقهمدیریتیرانداشتهاست.

بله برخی می گویند ایشان سابقه کار لازم را ندارند و تجربه یا تحصیلات شان 

در این رابطه نیست. اتفاقا بنده پیشینه روسای دیوان را بررسی کردم و متوجه 

شدم به طور مثال آقای محمدرضا رحیمی که بعدا معاون اول رئیس جمهور 

شدند، تحصیلات حقوق داشتند یا آقای رحمانی فضلی وزیر کشور، رئیس 

دیوان بودند که با رشته تحصیلی جغرافیای سیاسی، مسئولیت معاونت 

سیاسی صداوسیما و معاونت تبلیغات شورای امنیت ملی و ریاست دیوان 

را برعهده گرفتند.نکته دیگر رئیس قبلی دیوان محاسبات است که از مرکز 

آمار سازمان برنامه و بودجه آمده و رئیس دیوان شد. درواقع نزدیک ترین راه 

بین مجری بودجه و ناظر بودجه را ایشان پیمود و غیر از این نیست. در دو 

سال اول رابطه خوبی وجود داشت اما وقتی گزارش ها بیرون آمد و نقدها زیاد 

شد و گزارش های معرفی تخلف و انحراف از بودجه ارائه شد، صدای سازمان 

برنامه وبودجه هم درآمد؛ هرچند ما قائل به این هستیم که مجلس دهم حداکثر 

حمایت را از دولت دوازدهم کرده است.

نمایندگانمجلساختیاربررسیلایحهبودجهدولترابهدیوان

محاسباتتفویضمیکنند

پیشنهادشمابرایدورهجدیدچیست؟

پیشنهاد می کنم نمایندگان مجلس تفویض اختیار کنند تا دیوان محاسبات در 

لایحه تقدیمی بودجه دولت مو را از ماست بکشد و بررسی کند که آیا پول هایی 

که قرار است در کشور هزینه شود، در جای خود درست است یا خیر؛ از این رو 

چنین انتقاداتی صحیح نیست و چه بسا می تواند چالش برانگیز باشد. نکته 

دیگر نوع تشخیص نمایندگان مجلس است، به طور مثال در چند روز گذشته 

این مجلس به سمت این رفته است که کوپن ارزاق را دوباره بازگرداند، هیچ 

یک از ما فکر نمی کردیم این کار ضرورت داشته باشد اما وقتی که نابرابری در 

توزیع کالای اساسی که از منابع ملی استفاده می کند، اجتناب ناپذیر است، 

مجلس لاجرم به سمت چنین تصمیماتی می رود.

محسنزنگنه،عضوکمیسیونبرنامه،بودجهومحاسباتدرگفتوگوبا»فرهیختگان«:

نظارت لحظه ای اصلی ترین انتظار مجلس از دیوان محاسبات
برعملکرددیواننظارتوبرایانجامتعهداتآنموعدتعریفمیکنیم

محســـنزنگنه،اقتصاددانوعضوکمیسیونبرنامه،بودجهومحاسبات

مجلسشورایاسلامیدرگفتوگوبا»فرهیختگان«توضیحاتیدرخصوص

انتظاراتمجلسازدیوانمحاسباتکشورواولویتهایاینمجموعهنظارتی

ارائهکرد.مشروحاینگفتوگودرادامهازنظرتانمیگذرد.

انتظاراتازدیوانمحاسباتدرشرایطجنگاقتصادیوبحرانناکارآمدی

دولت،چیست؟بهعبارتدقیقتراصلیترینانتظاراتشمابهعنواناعضای

کمیسیونازدیوانمحاسباتچیست؟

معمـــولا نظارت برای این اتفـــاق می افتد که جلوی وقوع جرم و انحراف از قانون را 

بگیرد که این اولین وظیفه دیوان محاســـبات اســـت و از نظر من هم اصلی ترین و 

کلیدی ترین انتظار مجلس از دیوان همین است. دیوان اگر این کار را انجام دهد 

فکر می کنم خیلی از مباحث نظارتی مجلس حل می شود، ایجاد یک نظارت برخط 

و لحظه ای بر ردیف های بودجه و عملکرد دستگاه هایی است که به نحوی از بودجه 

دولت استفاده می کنند.  الان نظارتی که داریم معمولا بعد از سال مالی دولت انجام 

می شود. حتی در مواردی بعد از 20-10 سال که فرد از آن دستگاه و سازمان رفته، 

پرونده ای باز می شود و پیگیر تخلفات می شوند. این مدل از نظرات از این حیث که 

تخلفات را پیگیری می کند و همیشه این امکان وجود دارد که یک نهاد نظارتی ورود 

کند، خوب است اما این نظارت تاثیری بر صیانت از بیت المال و بودجه دولت ندارد. 

زمانی این نظارت موثر اســـت که »به روز« باشد. زمانی شاید این اتفاق نادر بود، به 

این جهت که باید سندهای مالی می آمد، جمع می شد، نیروهایی را می فرستادید 

برای بررســـی و... درواقع آن روزها نه امکان استفاده از نیروی انسانی کافی وجود 

داشت و نه امکانات لجستیکی. ولی الان با توجه به گسترش فناوری های اطلاعاتی 

و دسترسی به خیلی از نرم افزارهای حسابداری امکان های جدیدی برای این نظارت 

برخط ایجاد شـــده است. اتفاقا طی چند سال اخیر یکی از کارهای خوب دیوان 

محاسبات این بود که همه نرم افزارهای مورد استفاده دستگاه های دولتی را بررسی 

و اصلاح کرد و اکنون همه این نرم افزارها به نحوی مورد تایید دیوان است. لذا اکنون 

این امکان وجود دارد که با تقویت این ساختار نرم افزاری و شبکه ای که امکان آن از 

نظر سخت افزاری در دیوان وجود دارد تغییر و تحولی در عملکرد دیوان ایجاد شود. 

بنده مطلعم که چند ســـال قبل برای تامین زیرساخت شبکه دیوان و شبکه مالی 

نظارت دیوان، هزینه های زیادی شد ولی متاسفانه از این ابزار استفاده نمی شود.

می توانیم با استفاده از این شبکه سخت افزاری که داریم و ازطریق نرم افزارهای آنلاین 

حسابرسی و حسابداری دستگاه های دولتی، به نظارت »به روز« برسیم. این مهم ترین 

دغدغه مجلس است چون اگر این اتفاق رخ ندهد، در برهمان پاشنه قبلی خواهد 

چرخید. برای مثال عملًا تفریغ بودجه 97 را اوایل سال 99 انجام می دهیم. این امر 

بی فایده است، گاهی اوقات دولت ها عوض شده اند و بعد تفریغ بودجه درمی آید 

که این نکته مهمی است.

بدنهکارشناسیدیوانمحاسباتتقویتواصلاحشود

نکته دیگر تقویت بدنه کارشناســـی در هیات های حسابرسی و مستشاری است. 

بالاخره باید این واقعیت را بپذیریم که تعدد قوانین در کشور ما و تعدد دستورالعمل ها 

خیلـــی مواقع مدیران را با انتخاب های متعددی روبه رو می کند و مدیر برای انجام 

وظایف و تکالیف خود باید به نحوی به اجتهاد درونی و شـــخصی برسد. لذا بدنه 

کارشناسی خیلی مهم است که بتواند هم بر قوانین بودجه اشراف داشته باشد و 

هم واقعیت های صحنه را بداند یعنی واقعیت های مدیریت و مدیر را بداند. اگر این 

هیات های کارشناســـی از لحاظ حسابرسی و اشراف به بودجه دقیق باشند، یک 

معضل رفع می شود البته اگر اشراف به بودجه و مباحث حسابرسی و حقوقی قوی 

باشد اما در بطن مدیریت کشور حضور نداشته باشند بازهم مشکل مرتفع نخواهد 

شـــد، خیلی موارد طی سال های گذشته بوده که مدیر بین تعدد دستورالعمل ها 

و ابهاماتی که وجود داشـــته مجبور بود تصمیمی بگیرد. در این تصمیم تضییع 

بیت المالی هم انجام نشـــده و انتفاع شخصی هم برده نشده است، اما به نحوی 

می تواند مغایر با برخی از قوانین بودجه ای کشور باشد.  لذا من فکر می کنم این دو 

اصل یعنی تقویت سخت افزار و شبکه نرم افزاری و هوشمندسازی دیوان محاسبات 

برای نظارت برخط و به لحظه و تقویت بنیه کارشناسی هم هیات های حسابرسی 

و هم هیات های مستشاری در دیوان اصلی ترین انتظاراتی است که ما داریم.

نوآوریدرمدیریتدولتیراشاهدنیستیم

چراتاالاناجرایینمیشدوازایننرمافزارهااستفادهنمیشد؟

نمی خواهم بگویم دوستان قبلی زحمت نکشیده اند، حتی خود آقای عادل آذر 

در توضیحاتی که ارائه دادند تاکید کردند بخشـــی از مسیر را رفته اند ولی من 

احســـاس می کنم در کل ساختارهای دولتی استفاده از ابزارهای نو و نوآوری 

در مدیریت از طریق تکنولوژی جدید را شاهد نیستیم. 

چند سال است که چند میلیارد هزینه شد تا شبکه دولت الکترونیک راه اندازی 

شـــود. در حد چند درصد بعد از این همه ســـال محقق شده است؟ من علت 

اصلی را در خود مدیران مجموعه ها می بینم. در کشـــور ما متاسفانه تحول در 

یک اداره و ســـازمان به مدیر خیلی مرتبط است، یعنی سهم مدیر در تحول در 

یک ســـازمان در ایران 80درصد است با اینکه در دنیا چنین نیست چون یک 

برنامه مدون چندســـاله و نظام ساختارمند و سیستمی حاکم است. مدیر هم 

تغییر کند 20درصد تاثیرگذار است و روند را باید طی کند.

در کشور ما چنین نیست و بحث ها کاملا سلیقه ای است. من فکر می کنم باید 

در انتخاب مدیران، بحث تحول خواهی و میزان قرابت آنها را با سیستم های جدید 

حکمرانی درنظر بگیریم و ببینیم که چقدر با نظام های جدید و سیستم های نو 

کار می کنند، بالاخره حکمرانی امروز مجازی است. هر کشوری بتواند از این 

ابزار بهتر استفاده کند، جلوتر است. من فکر می کنم این موضوع بخش مهمی 

از پاسخ به سوال شماست.

ادعـــایانجاماینتغییراتدربرنامههایهمـــهگزینههایدیواندیده

میشـــد،اکنونچطورمیتوانبرانجاماینوعدههانظارتکردکهاین

مطالبهمجلساجراییشود؟

اتفاقا این سـوال را در کمیسـیون قبل از اینکه کسـی از بین دوسـتان انتخاب 

شـود بیـان کـردم و توضیـح دادم کـه این نظارت چقدر می توانـد مهم و اثرگذار 

باشـد. در صحن کمیسـیون بنده توضیح دادم که در مجلس قبلا کمیسـیونی 

به نـام کمیسـیون دیـوان محاسـبات بـود کـه اصـلا کار این کمیسـیون نظارت 

بـر دیـوان محاسـبات بـود یعنـی بـه ایـن میـزان اهمیـت داشـت ولـی بعـدا بـا 

تغییراتـی کمیسـیون برنامـه و بودجـه و محاسـبات ایجاد شـد. لـذا امروز یکی 

از وظایـف اصلـی کمیسـیون برنامه وبودجـه و محاسـبات کـه ذیـل وظایـف 

کمیتـه برنامه وبودجـه آورده شـده اسـت همیـن نظـارت بـر عملکـرد دیـوان 

محاسـبات است. 

مـا در کمیسـیون طـی ایـن چنـد روز از همـه دوسـتانی کـه تشـریف آوردنـد و 

خدمـت آنهـا بودیـم و هرکسـی برنامـه ای ارائـه داد، ایـن را به جد خواسـتیم که 

قطعـاً از شـما مطالبـه خواهیـم کـرد یعنی این وظیفه مجلس اسـت و به صورت 

اخص وظیفه کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات. یکی از عللی که متاسفانه 

این برنامه ها عملیاتی نشده همین فقدان نظارت ازسوی مجلس است، چون 

دیـوان در کمیسـیون برنامـه و بودجـه فقـط وظیفـه خـود را تعیین دادسـتان و 

رئیس دیوان و مستشـاران می دانسـته اسـت. در این سال ها نمایندگان معتقد 

بودنـد آنقـدر کارهـا زیـاد و به اندازه ای حوزه درگیری گسـترده اسـت که وقت و 

فرصتـی بـه نظـارت بر دیوان محاسـبات نمی رسـید. این وظیفه مجلس اسـت 

کـه بـرای اجـرای برنامـه ای کـه رئیـس دیـوان ارائـه می کند بـازه و موعـد زمانی 

قـرار دهـد و بـر اجـرای آن نظارت کند.

بردیوانمحاسباتنظارتخواهیمکرد

اینکارراشماانجامخواهیدداد؟

حقیقتا با این نیت آمده ایم. با آقای بذرباش در جلسه ای که تشریف آورده بودند 

در این خصوص صحبت کردیم. حتی بعد از انتخاب ایشان در صحبتی که با 

هم داشتیم گفتم از امروز کار برنامه و بودجه شروع شده است. این طور نیست 

کـــه بگوییم کار را انجام دادیم و تمام شـــد، محکم نظارت می کنیم. صحبتی 

درخصوص شیوه تعامل کمیسیون برنامه و بودجه و دیوان کردیم و این قول را 

می دهیم که به دقت بر دیوان محاســـبات نظارت کنیم. این وظیفه نمایندگان 

اســـت و غیر از این وظیفه ای نداریم. اینجا بودجه بیت المال هزینه می شود تا 

بر دستگاه ها مخصوصا دیوان که متعلق به مجلس است، بتوانیم نظارت کنیم. 

البته رسانه ها هم باید این نظارت را مطالبه کنند. 


